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شیراز از قدیم الایام برخوردار از گورستان های فراوانی بوده 
که در حال حاضر از بسیاری از آنها خبری نیست اما برخی از این 
مزارستان ها را که هنوز آثاری از آنها به یادگار مانده است. دارالسلام 
شیراز به عنوان یکی از قدیمی ترین آرامستان های جهان اسلام، 
ایران و استان فارس و گنجینه ای سرشار از هنرهای ایرانیان و 
موزه ای زیبا و چشم نواز از سنگ قبرهای بزرگان است که اگر 
چه در سالیان اخیر به واسطه همت شهرداری، میراث فرهنگی 
توجهی نسبی به این مکان تاریخی شده است اما متأسفانه این 
مزارستان که ارزش علمی و تاریخی، فرهنگی و مذهبی فراوانی 
دارد، در غربت و غروب غمگنانه اش این روزها رنگ بر رخسار ندارد 
و طی زمان دستخوش تغییرات و تحولاتی ناخواسته شده و این 
مکان مهم و ارزشمند سال هاست که مورد بی مهری و بی توجهی 
قرار گرفته است. متأسفانه در سال های اخیر شاهد آتش سوزی در 
قبرستان تاریخی دارالسلام شیراز بودیم که خسارات زیادی را به 
سنگ قبرهای در این قبرستان وارد کرد. سنگ قبرهای تاریخی که 
می توانستند ارزش نگاهداری داشته باشند و بر اساس آن اطلاعات 
بسیاری از تاریخ زندگی و زمانه خفتگان و آرمیدگان در این خاک 
پاک روشن می شد. انتقاداتی به نحوه نگهداری از این قبرستان 
وجود دارد، همه تلاش ها معطوف به بهتر نگه داشتن این قبرستان 
تاریخی است اما متأسفانه این محل، به جایگاه افراد معتاد تبدیل 
شده بود، آتش سوزی های سال های اخیر نیز نتیجه تجمع همین 
افراد  بود. چندسال پیش تفاهم نامه ای بین شهرداری شیراز و 
میراث فرهنگی به امضا رسید و مسئولیت ساماندهی این قبرستان 
به شهرداری شیراز واگذار شد. شهرداری هم با انتخاب پیمانکار 
فعالیت هایی در این قبرستان داشته است و نباید آن را نادیده 
گرفت اما در عین حال همچنان آسیب ها در کمین این قبرستان 
تاریخی ایران و اسلام است. برنامه پاکسازی سنگ قبرها از دوده 
و سیاهی و مرمت بخش های آسیب دیده توسط شهرداری شیراز 
انجام شد. اما بسیاری از آثار نفیس آن نابود شده و یا به سرقت رفت. 
در این قبرستان بسیاری از بزرگان و مومنان در آنجا با وضو و پای 
برهنه حرکت می کردند. اما امروز اعتبار این قبرستان کجاست و 
برای این سرمایه ارزشمند تاریخی و مذهبی چه کاری صورت 
گرفته است؟ امیدواریم برنامه ریزی هایی که برای آن انجام شده 
هرچه زودتر به ثمر برسد و مؤثر باشد. شیراز، از جمله شهرهایی 
است که به عنوان شهر اسلامی بنا شده و کمتر از یک دهه بعد از 
رحلت پیامبر اکرم )ص( مردم استان فارس و شهر شیراز مسلمان 
شده اند. از این جهت نباید سابقه تاریخی، مذهبی شیراز و استان 
فارس رو به فراموشی رود و مزارستانی مهم و ارزشمند همچون 
مزارستان دارالسلام مورد بی توجهی و بی مهری قرار گیرد. حق 
این است که در این فضا کارهای بسیار زیباتر انجام شود تا هر 
گردشگر داخلی و خارجی در کنار بازدید از فضاهایی همچون 
مجموعه کریمخانی، حافظیه و سعدیه و دیگر آثارتاریخی شهر 
شیراز از این فضا نیز بازدید کرده و اطلاعات ارزشمند تاریخی 
از افراد بزرگی که در این خاک آرمیده اند به دست آورند. قطعا 
این وظیفه نه تنها برعهده شهرداری یا شورای شهر شیراز است، 
بلکه تمامی دستگاه های فرهنگی به ویژه اوقاف، سازمان میراث 
فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی و همچنین شورای فرهنگ 
عمومی استان فارس، مرکز شیرازشناسی، بنیاد فارس شناسی، 
مرکز اسناد و کتابخانه ملی و... با کمک سازمان آرامستان های شهر 
شیراز باید در این زمینه برنامه ریزی کرده و کارهای ماندگاری را 
در دارالسلام انجام دهند تا جذابیت دیدار از این فضای فرهنگی 

تاریخی و مذهبی بیش از پیش گردد. 

 آرامستان »دارالسلام«؛ 
رنگ بر رخسار ندارد!

روی خط آرمان ملی

          88760176                                              
آموزش و پرورش

اینکه  به خاطر  دبیرستان)رحیمی(  کرج  فردیس 
دانش آموزان سه دقیقه دیر به امتحان رسیدن مدیر مدرسه 
اجازه ورود به امتحان را نداده  است و دانش آموزان نتوانستند 
امتحان پایان ترم را بدهند. از مسئولان آموزش و پروش 

درخواست رسیدگی به این موضوع را داریم. 
جمعی از اولیای دانش آموزان از فردیس کرج

قرعه کشی خودرو
در تاریخ۱۱ خرداد ماه به سایت سامانه یکپارچه تخصیص 
خودرو مراجعه کردم و دیدم که برنده خودرو شدم که بعد از 
برنده شدن به سایت ایران خودرو مراجعه کردیم و در قسمت 
استعلام زده بود برنده اول بعد از چند روز در سایت ایران 
خودرو اعلام کرد از برنده اول به رزرو تغییر کرد؛ که بعد به 
سامانه یکپارچه تخصیص خودرو مراجعه کردم که آنجا هم 

تغییر داده بودند. در حال حاضر تکلیف ما چیست؟!
یک شهروند از تهران 

کنکور
طبق مصوبه هایی که وجود دارد حداقل فاصله بین آخرین 
امتحان نهایی و کنکور باید ۳ هفته باشد، اما امسال این فاصله 
فقط ۹ روز است ما تنها گروه از داوطلبان کنکوری هستیم که 
۳ سال آموزش مجازی داشتیم و حال باید در کنکور شرکت 
کنیم ما خواستار تعویق کنکور به آخر مرداد هستیم. از 

مسئولان آموزش و پرورش درخواست رسیدگی داریم. 
مکرمی از تهران 

تامین اجتماعی
با اینکه مکررا مسئولان اعلام می کنند که افزایش قیمت 
دارو نداریم ولی کافیست با یک مریضی ساده به دکتر برویم و 
کارمان به داروخانه بکشد و ببینید با دفترچه تامین اجتماعی 
چند قرص و شربت قیمتش چقدر می شود جا دارد کمی هم 

در این اوضاع گرانی به فکر مردم و بیماران باشیم. 
همتی از تهران 

سیدمحی الدین حسینی ارسنجانی
فعال رسانه

یـــادداشـــت

سندیکای صنایع دارویی ایران در این نامه 
نسبت به تعطیلی خطوط تولید دارو از تیرماه گمانه 
زنی شده است. این تشکل دارویی از مشکلات این 
صنعت ابراز نگرانی کرده است و ابراز داشته که 
تخصیص نامناسب و نامنظم ارز، مشکلات ناشی 
از افزایش حقوق و دستمزد و قیمت گذاری  های 
دستوری از مهم ترین دلایلی است که صنعت دارو 
را  دچار مشکل کرده است.  همزمان با قطعیت 
حذف ارز دولتی و جایگزینی آن با ارز نیمایی، بازار 
دارویی نیز آشفته شد، تا اینکه شروع فرآیند حذف 
ارز 4200 از ابتدای امسال، بازار دارو همچون 
کالاهای اساسی در شوک فرو رفت. روز گذشته، 
جمعی از بیماران تالاسمی در اعتراض به عدم 
دسترسی به داروی باکیفیت در مقابل وزارت 

بهداشت تجمع کردند. 
  تجمع بیماران تالاسمی برای داروی 

باکیفیت 
یونس عرب، دبیر انجمن حمایت از بیماران 
تالاسمی که از جمله حاضران در این تجمع بود 
گفته است: »خواسته بیماران تالاسمی دسترسی 
به داروی باکیفیت است. حق آنان این است که 
بعد از یک سال و نیم دارو به دست شان برسد. یک 
سال و نیم است که قرار بود داروی این بیماران را 
در اختیار آنان قرار دهند، اما هنوز این اتفاق رخ 
نداده است. با وجود اینکه تحریم ها فشار زیادی را 
بر این بیماران تحمیل کرده است. از 28 آذر سال 
گذشته که این بیماران تجمع کردند تا امروز که 
این تجمع دوم را انجام دادیم 70 بیمار تالاسمی 
فوت کرده اند و سه نفر از افرادی که در تجمع قبلی 

حاضر بودند نیز در میان فوت شدگان هستند.« 
به گفته دبیر انجمن حمایت از بیماران تالاسمی 
در حال حاضر نه تنها داروی خارجی که حتی 
داروهای تولید داخل نیز در دسترس این بیماران 
قرار ندارد، مدیرکل کنونی دارو و مواد تحت کنترل 
سازمان غذا و دارو اعلام کرده »ما به تعهدات 
خود در خصوص تأمین داروی بیماران تالاسمی 
عمل کرده  ایم.« اما کاهش و توقف تولید برخی 
داروهای داخلی را نمی توان پنهان کرد. همایون 
سامه یح نجف آبادی، عضو کمیسیون بهداشت و 
درمان مجلس شورای اسلامی تأیید کرده که عدم 
قیمت گذاری مناسب دارو موجب ایجاد مشکلاتی 
برای کارخانجات دارویی و کاهش و توقف تولید 
برخی داروهای داخلی شده است. هاله حامدی 
 فر، مدیرعامل شرکت دارویی سیناژن هم درباره 
خطر تعطیلی شرکت های دانش  بنیان داروسازی 
هشدار داده است و درخواست اصلاح فوری قیمت 

داروهای بیوتک و هایتک را کرده است. 
  پاسخ وزیر به نمایندگان 

اخیر  روزهای  و  هفته ها  در  همچنین 
بهرام  که  است  بوده  مطرح  گمانه زنی هایی 
عین اللهی طی جلساتی که با نمایندگان مجلس 
در مورد »خروج دارو از پوشش بیمه ای و افزایش 
شدید قیمت دارو« داشته است، قول و قرارهایی 
مبنی بر ساماندهی بازار دارویی در کشور داده 
است. وزیر بهداشت و درمان در همین حال از 
تداوم روند تأمین دارو با ارز 4200 تومانی خبر 
داده است و در حاشیه جلسه خود با کمیسیون 
بهداشت و درمان مجلس گفته در رابطه با کم و 

کیف تخصیص ارز دارو از این پس براساس روال 
سابق عمل خواهد شد. رئیس سازمان غذا و دارو 
هم چالش های ارزی را علت برخی کمبودهای 
دارویی در کشور خوانده و با بیان اینکه »حدود 2 
میلیارد دلار برای تأمین دارو و تجهیزات پزشکی 
در سال ۱400 در اختیار داشتیم که این مبلغ 
در شش ماه اول امسال به اتمام رسید و باعث 
مشکلاتی در پایداری صنعت و بازار دارو در شش 
ماه دوم شد«، اظهار امیدواری کرده که با دخالت 
رئیس جمهور و اختصاص 700 میلیون دلاری که 
در ماه گذشته اتفاق افتاده است، بتوان به سرعت 

نسبت به تأمین های اساسی بازار اقدام کرد. 
همزمان، رئیس سازمان غذا و دارو نیز با بیان 
اینکه وقتی تورم حادث می شود برای همه کالاها 
اتفاق می افتد که دارو هم یکی از آنهاست، گفت: 
اصلاح قیمت را همراه با اصلاح پوشش بیمه انجام 
دهیم؛ یعنی همزمان پوشش بیمه ای با قیمت 
جدید اعمال می شود و مردم هزینه اضافه ای 
را برای داروهای بیمه ای نسبت به سال ۱400 
پرداخت نخواهند کرد. بهرام دارایی افزود: »یکی 
از روش های حمایت بحث هایی است که در زمینه 
اصلاح قیمت دارو خواهیم داشت که خوشبختانه 
بر اساس لایحه بودجه ۱40۱ این اصلاح قیمت 
بر این اساس است که اصلاح قیمت را همراه با 
اصلاح پوشش بیمه انجام دهیم. یعنی همزمان 
پوشش بیمه ای با قیمت جدید اعمال می شود و 
مردم هزینه اضافه ای را برای داروهایی که تحت 
پوشش بیمه است نسبت به سال ۱400 پرداخت 

نخواهند کرد.«

آرمان ملی-  محمدرضا محبوب فــر-  
کارشناس حوزه سلامــــت:  سایه 
تحریم ها بر  سر اقتصاد و تبادل سخت 
ارز با کشورهای دیگر، یکی از شریانات 
حیاتی کشور را هدف گرفته است و این 
روزها، وضعیت دارو در شرایط سختی 
قرار دارد. افزایش نرخ ارز در این روزها 
مصادف شده با اطلاعیه مرکز آمار ایران 
مبنی بر اینکه تورم بخش تولید با گذر 
از ۵۴ درصد، رکورد جدیدی ثبت کرده 
است. در این شرایط صاحبان صنایع 
دارویی به رئیس جمهور، نامه ای نوشتند 
و نسبت به تعطیلی خطوط و کمبود 

سراسری دارو  ابراز نگرانی کردند.

توقف ساخت سد 
فینسک با دستور 

رئیس جمهور 

استاندار مازندران گفت: ساخت 
با دستـــور مستقیم  سد فینسک 
رئیس جمهور تا بررســــی مطالعات 
دقیق مجموعه وزارت نیرو متوقف شد. 
سید محمود حسینی پور اظهار کرد: از 
همان ابتدای شروع این پروژه، وزارت 
نیرو طرح را غیرحرفه ای و بدون صرفه 
اقتصادی تشخیص داده بود اما متأسفانه 
با برخی لابی هایی که در گذشته به 
وجود آمد، طرح ساخت سد فینسک 
در دستور کار قرار گرفت. پیش تر علی 
سلاجقه، رئیس سازمان محیط زیست 
در رابطه با ساخت این سد گفته بود: 
سد فینسک را از لحاظ محیط زیستی 
مورد بازبینی قرار خواهیم داد که اساسا 
احداث سد به چه منظوری است، اما اگر 
بنا باشد که سدی هم احداث شود حتماً 
جای آن تغییر پیدا خواهد کرد. مجوز 
محیط زیستی برای سد فینسک قبلا 
داده شده است اما شخصا معتقدم که 
حتما راه حل های دیگری هم وجود 
دارد که از پیامدها و تنش های موجود 

کاسته شود. 

۵۰۰۰ پرستار بعد از 
کرونا بیکار شدند 

رئیس سازمان نظام پرستاری با 
اعلام بیکار شدن حدود ۵هزار پرستار 
طرحی بعد از کرونا گفت: برخی از این 
افراد، طرح شان در مدت کرونا تمام 
شد، اما به درخواست بیمارستان محل 
خدمت و به دلیل کمبود نیرو ماندند 
و خدمت کردند و الان از اخلاق به 
دور است این انسان را در این شرایط 
اقتصادی به خانه بفرستند. محمد 
میرزابیگی افزود: برخی از این افراد 
که طرح شان هم در این مدت تمام 
شد اما به درخواست بیمارستان محل 
خدمت به دلیل کمبود نیرو ماند و 
خدمت کرد و الان از اخلاق به دور است 
این انسان را در این شرایط اقتصادی به 
خانه بفرستند. باید دانشجویان طرحی 
را دریابیم. کمبود نیرو تنها مشکل 
پرستاران نیست، مردم و سیستم هم 
ضربه خواهند خورد و در مرحله بعد 
پرستار فرسوده می شود. اگر درست 
۹0 درصد مطالبات  بررسی کنیم 

پرستاران همان مطالبات مردم است. 

سفر طالبان برای 
بررسی حقآبه هیرمند 

انرژی  از وزارت آب و  هیاتی 
ریاست  به  طالبان  موقت  دولت 
»فاروق اعظم«، مشاور ارشد این 
وزارتخانه برای رایزنی در خصوص 
قرارداد حقآبه میان دو کشور ایران 
و افغانستان به امروز )چهارشنبه( به 
تهران سفر می کند. فاروق اعظم در 
این خصوص گفت: هیاتی از وزارت 
آب برای اجرای متن قراردادی که 
بین ایران و افغانستان در سال ۱۳۵۱ 
درباره آب رودخانه هیرمند امضا 
شده به تهران سفر کند. »ذبیح ا... 
مجاهد « سخنگوی طالبان موضوع 
حقآبه بین افغانستان و ایران را حل 
شده دانست و گفت در صورتی که 
طرف افغانستان به اندازه کافی آب 
داشته باشد جمهوری اسلامی ایران 
نیز از آب مستفیذ خواهد شد. به گفته 
وی، بر اثر خشکسالی افغانستان هم با 
کمبود آب مواجه است و شاید حقآبه 
ایران هم از این بابت متأثر شده و این 

مسأله، قابل بحث است. 

وجود  1/5میلیون بی سواد 
نهضـــــت  سازمان  سرپرست  ایسنا: 
سوادآموزی آخرین آمار بی سوادی در کشور را 
اعلام کرد و گفت: آمار بی سوادان در کشور یک 
میلیون و ۵00 هزار نفر هستند. علیرضا عبدی 
اظهار کرد: البته یک اختلاف آماری داریم. 
اطلاعات مرکز آمار بر مبنای خوداظهاری 
در سرشماری ها ثبت شده و اختلافاتی با 
آمارهای ما دارد. در شرف تکوین جریان آمار 
هستیم. ما به لحاظ نیرو دچار کمبود نیستیم. 
آموزشیارانی که بر حسب تکلیف قانونی، جذب 
وزارت آموزش وپرورش شدند، همکاری شان 
به قبل از سال ۹2 برمی گشت. پس از آن با 
ادبیات جدید »آموزش دهنده« روبه رو هستیم 
که نیروی ما نیستند و طبق قانون از طریق 

برونسپاری کار نهضت را پیش می برند. 

 علت انفجار 
در کارخانه فیروزآباد 

ایسنا: دستور رئیس کل دادگستری فارس 
در خصوص بررسی علل بروز حادثه کارخانه 
کربنات سدیم فیروزآباد به رئیس و دادستان 
عمومی و انقلاب این حوزه قضائی ابلاغ شد. 
حجت الاسلام سید کاظم موسوی افزود: در یک 
فرآیند قضائی و کارشناسی قصور احتمالی و ترک 
فعل مسئولان مربوطه بررسی و در این خصوص 
نص صریح قانون اجرا خواهد شد. او با بیان اینکه 
وجود مخازن آمونیاک می توانست ابعاد فاجعه را 
بسیار گسترده کند که با ورود به موقع نیروهای 
امدادی مسئول و مدیریت مناسب بحران از وقوع 
یک فاجعه بزرگ جلوگیری شد، عنوان کرد: 
روشن شدن ابعاد این حادثه و مقصران احتمالی 
می تواند زمینه پیشگیری از تکرار چنین حوادثی 

را فراهم کند. 

جایگزینی سربازی با تحقیقات
آرمان ملی: سازمان وظیفه عمومی در 
اطلاعیه ای اعلام کرد: موضوع طرح جایگزینی 
خدمت سربازی که با عنوان دوره پسادکتری 
اخیرا در رسانه ها مطرح شده از سنوات گذشته 
در قالب طرح پروژه های تحقیقاتی در حال اجرا 
است. این امتیاز در قالب طرح های پژوهشی به 
عنوان جایگزین خدمت سربازی، برای نخبگان 
و محققان مشمول، تحت نظارت بنیاد نخبگان 
نیروهای مسلح اجرایی شده و تمامی افراد واجد 

شرایط می توانند از این طرح بهره مند شوند. 

نمی توانیم برای ترافیک کاری کنیم! 
آرمان ملی: رئیس شورای شهر تهران 
گفت: وضعیت ترافیک تهران مانند قبل است 
و متأسفانه شهرداری و شورای شهر نیز بیش از 
این نمی تواند کاری کند. مهدی چمران افزود: 
طرح ترافیک جاری است و دوربین ها در حال 
کار هستند اما متأسفانه ترافیک تهران شرایط 
قبل خود را دارد و باید توجه داشت که شورای 
شهر و شهرداری بیشتر از این نمی توانند کاری 
کنند تمامی دستگاه ها باید پای کار بیایند 
دولت باید بودجه ای را برای حمل و نقل عمومی 
در نظر بگیرد و در بستر آن می توانیم ۵00 

واگن مترو را خریداری کنیم. 

ماده پلنگ ارم تلف شد
آرمان ملی: یک دامپزشک از تلف شدن 
»کیجا« ماده پلنگ ارم در اثر ابتلا به عفونت 
شدید خبر داد. علیرضا شهرداری دامپزشک 
حیوانات گفت: این پلنگ به دلیل عفونت 
طولانی مدت که حتی به کانال های نخاعی 
و ستون فقراتش نیز نفوذ کرده بود تلف شده 
است. وقتی عفونت شدید می شود و کل بدن 
را درگیر می کند، یعنی در طولانی مدت به 
کل مدت نفوذ یافته است و دامپزشک این باغ 
وحش باید پاسخگوی علت این اتفاق باشد. بنابر 
گفته این دامپزشک »کیجا« دو روز پیش تلف 

شده و کالبدگشایی شده است. 

 لیست 1۲۹ ساختمان ناایمن 
را منتشر کنید

آرمان ملی: عضو شورای شهر تهران 
گفت: از شهرداری تهران می خواهم که لیست 
۱2۹ ساختمان را منتشر کند. مهدی عباسی 
افزود:  در این حوزه هیچ مشکلی وجود ندارد 
و سازمان آتش نشانی باید برابر با تکالیف 
خود لیست این ساختمان ها را منتشر کند. 
موتورسیکلت ها بیش از خودروها مشکلاتی را 
ایجاد می کنند و ۵0 درصد حوادث ما را به خود 
اختصاص می دهد و وارد خط ویژه می شوند در 
نتیجه توجه به این موضوع حائز اهمیت است. 

شهادت مرزبان با »مین«
آرمان ملی: فرماندار سردشت در آذربایجان 
غربی گفت: یکی از نیروهای این هنگ مرزی 
این شهرستان بر اثر انفجار مین به شهادت 
رسید. لقمان خسروپور اظهار کرد: این نیروی 
هنگ مرزی سردشت استوار یکم »مهدی 
برزگر« از اهالی شهرستان اهر در آذربایجان 
شرقی است که بامداد امروز بر اثر انفجار مین 
به شهادت رسید. این نیروی کادری از عوامل 
گروهان مرزی »بیوران« از توابع این شهرستان 
بود که در حین اجرای گشت و کمین در حوالی 
یادمان شهدای »بلفت« به روی مین رفته و به 

درجه رفیع شهادت نائل آمد. 

»آرمان ملی« از وضعیت آشفته بازار دارویی کشور و بحران کمبود آن گزارش می دهد 

 صنایع دارویي 
یک گام مانده به تعطیلی

از  پیش  آرمان ملی-  عاطفه میرزا: 
ایران،  همه گیری شبکه های اجتماعی در 
کارشناسان بر عدم توجه به سواد رسانه ای 
و فرهنگسازی در رابطه با این پدیده جهانی 
هشدار می دادند. در اواخر دهه 80 که تلفن های 
همراه آرام آرام تبدیل به یک عضو جدا نشدنی 
در روح و جسم تک تک مردم ایران شد، این 
پرسش تا به امروز مطرح است که اقدام دولت ها 
در رابطه با فرهنگسازی و افزایش سواد رسانه ای 
چه بوده است؟ قطعا پاسخ این سوال به نقل از 
جامعه شناسانی که بارها با آنها گفت وگو کردیم، 
»هیچ« است و آنها باور دارند به جز محدودیت 
معکوس  نتیجه  نیز  آن  که  کاربران  برای 
داشته، هیج اقدامی در جهت فرهنگسازی و 
آموزش های شهروندی در این خصوص ارائه 
نشده و این فضای همه گیر که بسیاری از تابوها 
و قبح جامعه در آن شکسته شد، توسط دولت ها 
رها شده است. کسی منکر مزایای پرشمار فضای 
مجازی و شبکه های اجتماعی نیست، اما این فضا 
مانند چاقوی بسیار تیزی عمل می کند که قادر 
است در یک عمل جراحی، جان یک فرد را نجات 
دهد یا از سوی مقابل در یک دعوا و نزاع، یک فرد 
را بکشد. در این میان دولت ها با هزینه های چند 
صد میلیاردی درصدد بومی سازی شبکه های 
اجتماعی در جهت اجرای قانون و کنترل آن 
برآمدند، اما مسئولان نمی دانند که اصل مهم 
بومی سازی فرهنگی و رعایت قانون در این 
فضا ابتدا اعتماد است و سپس تکنولوژی. حالا 
نیز طی چند روز گذشته با انتشار یک ویدئوی 
غیر اخلاقی دیگر از سوی یک نوجوان، بسیاری 
فریاد »صیانت از فضای مجازی« برآوردند، در 
حالی که این امر و استفاده ابزاری از کودکان 
برای دیده شدن یا درآمدزایی، امری تکراری در 
یک دهه اخیر و در این میان سوءاستفاده های 

اخلاقی نیز صورت گرفته است. 
  از ترفند فیلم تا فروش رمز ارز تقلبی 

در  پسر خردسال  یک  پست های   ً اخیرا
اینستاگرام با بازخوردها و واکنش های مختلفی 
مواجه شده است. در پست های او دو دختر 
کم سن و سال به عنوان »ملکه های زیبای او« 
نیز حضوری نامتعارف دارند و دیالوگ هایی 
که میان آنها رد و بدل می شود نشان از این 
دارد که آنها صرفاً مجریان سناریوهای از پیش 
تعیین شده ای هستند که تیمی بزرگسال برای 
آنها نوشته است. همچنین اسبی با نژاد برتر و 

قیمتی بین یک تا 2 میلیارد تومان و همچنین 
تجهیزات حرفه ای فیلمبرداری که در عکسی که 
از پشت صحنه آن منتشر شده، نشان می دهد 
اهداف بزرگی برای تولید چنین محتواهای 
بی ارزشی وجود دارد. امری که طی  سال های 
گذشته و با سرمایه گذاری خارجی ها بر روی 
شاخ های مجازی همچون فرزند سفیر سابق، 
یک خواننده یا یک زن، صورت گرفته و آنها با 
همین ترفندهای مردم فریب، قشر جوان جامعه 
را هدف گرفتند و پس از رسیدن به میلیون ها 
فالوور، جیب شان را در فضای قمار مجازی خالی 
کردند و بیش از هزاران میلیارد تومان، نصیب 
سرمایه گذارانی کردند که به آنها لباس، اتومبیل 
و ویلاهای لاکچری می دادند. حالا آنها از فضای 
قمار بیرون آمده اند که با فروش توکن های 
بی ارزش، اقدام به کلاهبرداری می کنند. مدتی 
است که در فضای رمز ارزها، توکنی به نام 
TNT عرضه شده است، توکنی که با نام یکی 
از خوانندگان خارج از کشور شناخته می شود، 

اما دارای ریسک ها و مخاطرات بسیاری است. 
  واکنش پلیس به فیلم منتشر شده  

با این حال رئیس پلیس فتا انتظامی کشور از 
دستگیری سرشاخه های اصلی شبکه سازمان 
یافته ای خبر داد که اقدام به انتشار لایوهای 
غیر اخلاقی و نامتعارف در استان های مختلف 
کشور می کردند. سردار وحید مجید، در تشریح 
این خبر اظهار کرد: »پس از انجام مجموعه 
اقدامات اطلاعاتی و عملیاتی فنی، اعضای 
این باند با هویت معلوم در استان های بوشهر، 
تهران بزرگ، آذربایجان غربی، زنجان و شیراز با 
رعایت کلیه اصول مراقبتی و اخذ حکم قضائی 
دستگیر شدند.« همچنین سرهنگ رامین 
پاشایی، معاون فرهنگی ـ اجتماعی پلیس فتای 

انتظامی کشور با تأکید بر اینکه در بسیاری از این 
صفحات، کودکان تنها بازیگر بوده و نقش گردان 
اصلی و بازیگردان پشت صحنه، افراد دیگر یا 
خانواده این کودکان هستند، گفت: برای افراد 
دخیل در این موضوع، پرونده قضائی تشکیل 
شد اما چون در حوزه کودک و نوجوان برخورد 
می کنیم، نوع برخورد ما متفاوت است. دو دختر 
خانمی که در این کلیپ ها فعالیت داشتند، 
احضار شده، تفهیم اتهام شدند و توسط مرجع 
قضائی برای آن قرار مجرمیت صادر شد. اقدام 
قضائی پلیس فتا علیه فردی که صفحه اصلی 
اینستاگرامی در این پرونده در اختیار وی قرار 
داشت، در حال انجام شدن است و ان شاءا... 

به زودی نتیجه آن اعلام می شود. 
  احضار 3 متهم همیشگی 

همچنین روز گذشته خبری منتشر شد که 
گردانندگان یک سایت شرط بندی و قمار که از 
افراد زیادی در تهران کلاهبرداری کرده بودند، 
سه فرد پرحاشیه فضای مجازی هستند که به 
دادسرای جنایی پایتخت احضار شدند. متهمان 
ساشا پسر سفیر سابق ایران در ونزوئلا و امیر 
تتلو و دنیا جهانبخت هستند که در برابر اتهام 
کلاهبرداری قرار دارند. درحالی که این پرونده 
همچنان در دادسرای جنایی تهران در حال 
رسیدگی است، از مدتی قبل افراد زیادی به 
پلیس فتای پایتخت مراجعه کردند و به طرح 
شکایت از گردانندگان یک سایت شرط بندی 
و قمار پرداختند. به گفته مالباختگان، آنها پول 
زیادی به بهانه شرط بندی پرداخت کرده و در 
حالی که بسیاری از آنها برنده بازی ها می شدند 
اما پولی به آنها پرداخت نمی شد. از اواخر پارسال 
این شکایت ها مطرح شده و روزبه روز بر تعداد 

آنها افزوده می شد. 

»آرمان ملی« از حواشی عجیب در شبکه های اجتماعی گزارش می دهد 

کودکان همچنان قربانی کلاهبرداری های بزرگ اینترنتی 

  سندیکاي صنایع دارویي در نامه به رییس جمهور نسبت به توقف تولید به دلیل حذف ارز ۴٢٠٠ هشدار دادند


